
 

 

 

Fényképes beszámoló- 8. tanulmányút 

Helyszín: Solt, Paks, Makkosjánosi 

Időpont: 2019. október 25-29. 

Téma: Solt-SINOSZ –konferenciánvalóbemutatkozás. Esélyegyenlőségsiketésnagyothalló, s 

egyébfogyatékkalélőcsaládokban 

Makkosjánosi- III. Kárpát-medenceiDemográfiaiKonferencia 

Paks- Fókuszcsoportosmegbeszélések a gyermekvállalássalkapcsolatban. Vallásosértékek a 

családban- gyulafehérvérikispapokelőadása 

Résztvevők:10 tagú human szakértői csapat Tiszavavsáriból 

                   -határontúliegyüttműködőpartnerek: 

                    FEMIT (Felvidéki Magyar IfjúságértTársulás): 1 fő 

                    KMNE(Kárpátaljai Magyar NagycsaládosokEgyesülete: 3 fő 

VANCSESZ (Vajdasági Nagycsaládos Egyesületek Szövetsége: 8 fő 

                           EGYÉB HATÁRON TÚLI ÉS ANYAORSZÁGI SZERVEZETEK, EGYESÜLETEK, HUMÁN SZAKEMBEREK 

2019. október 25-én a tiszavasvári human szakértőicsoporttanulmányútjának 1. állomásaSolt volt, ahol 

amégtélen, Lakitelkenmegismert SINOS Solti Tagszervezet human szakembereivel volt 

szerencsénkújbóltalálkozni. A hallássérültszakértőketmár 

volt alkalmunkegytapasztalatintegrálórendezvényünkön 



 

 

is résztvettek. 

DélutánszakmaikonferenciájukonvehettünkrésztEsélyegyenlőségsiketésnagyothallócsaládokbancímmel.Lóki

Mária, elnöktőlhallhattuk, azt a tényt, hogy2011-2019 közöttcsökkent a 

valamilyenfogyatékkalélőmagyarokszáma,s a fogyatékkalélőemberek 80 %-a élcsaládban. A csökkenés, 

amelynemegységesenérintette a különbözőtípusúfogyatékossággalrendelkezőket, 

legvalószínűbbmagyarázata, 

hogyezalattazidőalattjelentősenátalakultazegészségiállapothozkapcsolódószociálisellátásokrendszere.

 
A fogyatékossággal élő emberek gyermekvállalásáról, szülővé válásáról, az örökbefogadás lehetőségeiről 

beszélt Vígh Andrea, elnökségi tag. Az emberi élet a fogyatékossággal élők számára is a gyermekkel együtt 

valósul meg. A gyermek egyben az élet nagy felelősségvállalása: gondozása, hasznos emberré nevelése 

végigkíséri az életet. A hallássérültek képesek, hogy gyermeket neveljenek. A mindennapok 

küzdelmesebbek, mint az egészséges embereknél, viszont számos példa van arra, hogy a fogyatékossággal 

élők a gyermekeiknek az ép embereket megszégyenítő gondosságot és nevelést tudnak nyújtani Kiemelte, 

ma Magyarországon 250 ezer családban van fogyatékossággal élő ember, ezért a kormánynak, s a kormány 

lehető legtöbb támogatást biztosítja számukra. Szerencsére ma már változóban van a társadalom hozzáállása 

a fogyatékossággal élők gyermekvállalásához. Az elmúlt évek családpolitikájának is köszönhetően egyre 

több fogyatékos pár vállal gyermeket, vagy olyan család, amelyben az egyik szülő fogyatékossággal él.  

 

Másnap kora reggel útnak indult a tanulmányúton résztvevő szakértői csoport Makkosjánosiba (a 

tanulmányút ezen utazási, reprezentációs- és étkezési költségeit a NOE Tiszavasvári Nagycsaládosok 

Egyesülete saját költségén állta). Érkezésünkkor a 

beregszászi Máltai Szeretetszolgálat vezetője, Makuk 

János fogadott bennünket, s bemutatta a szolgűlat 

múködését, családsegítő szerepét:Kárpátalja magyarok 

lakta területéről fogad be családokat.  

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Életviteli-, szociális-, családi krízis miatt 

hajléktalanná váló családok számára nyújtanak otthonszerű ellátást annak érdekében, hogy a család egysége 

megmaradjon. Az otthonban 3 családot tudnak elhelyezni. Több krízisben lévő családnak adományokat 

juttatnak el, a konyhán naponta 40 főre főznek, ezzel segítve a szülőket gyermekeik teljes körű ellátásában. 

A család életvezetésében, gyermeknevelésben felmerülő problémáit nevelési tervben rögzítik, szociális, 

mentális, pszichológiai és jogi tanácsadással támogatják a szülőket feladatuk megvalósításában.  

 

 

 

A gyermekjóléti szolgálattal, 

gyermekvédelemben működő 

jelzőrendszerrel együtt 

dolgoznak, a kívánt cél elérése 

érdekében. Fontos feladatuk a 

munkaképes szülők munkába 

állításának segítése. 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Délután 14.00-tól került sor a III. Kárpát-medencei Demográfiai Konferenciáraa Hotel Helikon dísztermében 

és kisebb konferenciatermében.A konferencia célja a Kárpát-medencei, ezen belül kiemelten a kárpátaljai 

magyarság demográfiai helyzetének elemzése.  Megnyitójában Márton Zsuzsanna, a KCSSZ elnöke 

hangsúlyozta: „A hagyományokat az utódoknak kötelességük folytatni. Kitartással és sok munkával azt 

hiszem, mi is megmaradhatunk Kárpátalján magyarnak”.  

 

 
 

Gyebnár István, MagyarországBeregszászi Konzulátusának konzulja örömét fejezte ki aziránt, hogy a 

KCSSZ szívügyének tartja a kárpátaljai 

családok megmaradását.  

 

 

 

 

 

https://www.karpatinfo.net/cimkek/helyszin/magyarorszag


 

 

 

 

Legelőször röviden bemutatkozott az Otthon Segítünk Alapítvány 

(Lehőcz Mónika- elnök),, a Családtudományi Szövetség, a 

Védőnőkért, Új Szülőkért és Újszülöttekért Alapítvány.  

Vendégünk volt Dr. Molnár Balázs, a KINCS alelnöke, aki 

előadásában hangsúlyozta, hogy a 2018 a magyar családok éve volt. 

Ennek szerves folytatása az idei év, amely a külhoni gyermekek éve. 

minden magyar gyermek születése fontos Magyarország számára.  

 

 

 

 

 

 

Várfalvi Marianna, 

A Védőnőkért, Új 

Szülőkért és 

Újszülöttekért Alapítvány elnöke, előadása fő 

mondanivalója szerint a jövőnket a gyermekeink adják. A 

védőnők a családokat szolgálják. Felkészítik a szülőket a 

gyermekvállalás szépségére és nehézségeire egyaránt. 

Batthyány-Schmidt Margit, a Magyar Női Unió Egyesület 

elnöke, a külhonban született magyar gyermekek után 

járó családtámogatásról, a Köldökzsinór Program 

fontosságáról szólt. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Neves előadóink, s témáik voltak: 

Molnár József - A születési mutatók 

alakulása a kárpátaljai magyarok körében az 

utóbbi évtizedben 

Molnár D. István - A kárpátaljai magyar 

munkavállalók migrációja 

Szabó Csaba - Kémiai szerek káros hatása a 

termékenységre és az egészségre 

Balásházy Imre - Megmaradásunk kulcsa a 

háromdimenziós családpolitika.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

A konferencia után  a tanulmányúton részt vevő szekértői csoport Paksra utazott, ahol másnap 

fókuszcsoportos megbeszéléseken vettek részt délelőtt és délután is. Ezen panelbeszélgetéstBarati Edina a KINCS 
munkatársa vezette. 

Résztvevők: Matekovics Hajnalka a 

Kolozsvári Életfa és Családsegítő 

Egyesület tagja,Nyáguly Ferenc a 

Segesváron működő Homo Novus 

egyesület elnöke, Pászfor Csaba 

Felvidékről a MÁCSNE elnöke, Fülöp 

Csaba Erdélyből a Tündérvár 

Nagycsaládosok Egyesületének 

elnöke, Tóthné Nácsa Irén A 

Nagycsaládosok Országos Egyesületének delegáltja. 

Barati Edina a Kincs munkatársa bevezetőjében elmondja, 



 

 

hogy  a családkutatók abban kérik a résztvevők segítségét, hogy a külhoni 

magyarok számára nyújtott támogatások mennyire ismertek hazánkon kívül. Hogyan tájékozódnak erről az ott élők, és 

kéri a jelenlévők ötletét, segítségét milyen támogatásra lenne szükség az ott élőknek és azt hogyan lehetne 

kivitelezni.  

A részvevők bemutatkoztak elmondták programjaikat a szervezetükben betöltött szerepüket. Hogyan kommunikálnak 

tagjaikkal, milyen felületen számolnak be mindennapjaikról. 

Fülöp Csaba a tündérvár egyesület elnöke beszámolt eseményikről, 45 családot fognak össze Kovásznán, legnagyobb 

eseményük a Tündérvár Családi fesztivál, mely nagyszabású rendezvény volt, hirdették a faccebook oldalukon, 

honlapjukon.  Az ellátási formákat a családok számára is ott hirdetik. Nyitottak a környezetükben élő más civil 

szervezet felé is. 

A Homo Novus egyesület a szórvány magyarságot fogja össze Segesvár környékén. Havi szinten találkoznak, 

gyerekprogrammal, olvasókör, dalárda, néptánc, főzőkör színesíti programjukat. Nehéz feladatuk van a szórványban 

elmondta a vezető. Már három éve szervezik a segesvári magyar napokat nagy sikerrel júniusban. Szeptember végén 

pedig a Kükküllő menti sokadalom névvel ellátott néptánctalálkozójukat. Melyre a KCSSZ tagjai közül fogadnak  tánc 

csoportokat. Használják a faceebook oldalt rendszeresen. 

Az Életfa egyesület munkatársa elmondta rendszeres programjaik vannak: baba-mama klub, kispapa klub, író-olvasó 

találkozó, fogyatékkal élők számára csoportok. Minden évben megtartják a gyereknapot és a karácsonyt ,melyre más 

településről is várják az érdeklődőket.„Én is szeretnék játszani!” Megmozdulásukkal fogyatékkal élők számára 

építettek játszóteret, olyan sok pénz gyűlt össze, hogy két játszóteret is megtudtak valósítani Kolozsváron az egyiket a 

saját házuk udvarán a másikat köztéren építették. Honlapjuk, faceebook oldalon tartják a kapcsolatot. A felvidék 

képviselője elmondta náluk nehezebb a helyzet, mert csak magyar igazolvány használatát tudják igénybe venni, ez 

legtöbbször utazáshoz, de nagy könnyebbség. Több rendezvényt tartanak, ami évszakokhoz, ünnepekhez kötődik. 

Évente 4 konferenciát szerveznek, témáik a család, a gazdaság, a történelem, és az identitástudat ,megőrzése. Jó 

kapcsolatot tartanak fenn az egyházakkal más civil szervezetekkel.Kommunikációjuk szintén honlap, faccebookos 

elérhetőség. 

A Nagycsaládosok egyesületének képviselője elmondta, hogy 

több helyi egyesület is tevékenykedik mellettük. Programjaik 

hasonlóak, családoknak szólnak. Érdekvédelemmel is 

foglalkoznak a nagycsaládok érdekében. Központi 

rendezvényeik: Őszi találkozó, vezető képző, házasság hete, 

Baba köszöntő. Honlapjuk, faceebook, hírlevéllel tájékoztatják 



 

 

az érdeklődőket.A vezető megköszönte  a tartalmas bemutatkozást. 

Megkérdezte, hogy milyen ellátási formákat, lehetőségeket ismernek a résztvevők a határon túli családoknak. 

Valamint új ötleteket várt, hogy mit szeretnének és esetleg a kivitelezés hogyan valósulna meg. 

A köldökzsinór programról beszéltek a résztvevők, hogyan jutnak hozzá az információhoz a családok, hogyan kell 

igénybe venni. Beszélgetés folyt a Babakötvényről és a Köldökzsinór programról is. Javaslat született, hogy a született 

magyar kisbabáknak ajándékkal kedveskedi. Kérdésként merült fel hogyan milyen gondot okozna a román anyának? A 

résztvevők elmondták, hogy az anyakönyvvezetők tudnának segíteni, vagy a települési orvos, illetve az egyház, mivel 

tapasztalat egyre több újszülöttet keresztelnek. Gondként merült fel ha fél éves kora után keresztelnek a szülők.  

Tartalmas beszélgetés volt, a  Kincs munkatársa 

kérte, hogy küldjenek emailban javaslatokat 

és megvizsgálják mit tudnak tenni. 

Amíg a 

szakmai 

vezetőnk és 

szakmai 

asszisztensünk a panelbeszélgetésen vett részt, a csapat többi tagja a 

szálloda egyik szobájában tevékenyen töltötte el a napot: 

csoportbeszélgetések , egyeztetések folytak a KOR-TÁRS pályázatról, 

ötleteket vártunk a „Fiatalság: bolondság” elnevezésű zárókonferenciára, s 

a záróprogramot alkották meg a résztvevők.  

 

 

A tanulmányút utolsó napján délelőttVallásos 

értékek a családban- gyulafehérvéri 

kispapok előadása következett. A család az egyik 

legfontosabb keresztény érték. Az egyház azért 

emel szót a család és a házasság érdekében, mert 

védelmezni és erősíteni akarja a teljesebb 

életnek, az ember személyes 

kibontakozásának, 

boldogulásának egyik 

legfontosabb színterét. Síkra 

száll azonban a házasságért mint 

Istentől megáldott életformáért - 

szentségért - is. A kispapok 

meséltek saját családjukról, 



 

 

azokról az értékekről, amelyeket onnan hoztak.  

 

Délután a városházánvehettünkrésztelőadáson, ahol a térségiszociálisintézmányrendszertmutatták be 

helyiszakártők.  

 

 

 

 

 


